

## HK 29: Astroparticle Physics

Time: Tuesday 14:00–16:00

Location: H-ZO 70

**Group Report** HK 29.1 Tu 14:00 H-ZO 70  
**GERDA, searching for the neutrinoless double beta decay in  $^{76}\text{Ge}$**  — ●PETER GRABMAYR — Kepler Center for Astro and Particle Physics, Eberhard Karls University, Tübingen

The observation of the neutrinoless double beta decay ( $0\nu 2\beta$ ) would verify the commonly assumed Majorana nature of the neutrino. For a Majorana neutrino this process is possible as the neutrino oscillations proof their non-vanishing mass. Consequently, one needs to extend the Standard Model as the lepton number conservation is violated. Discovery of the  $0\nu 2\beta$  decay could possibly resolve the hierarchy problem and set the mass scale for neutrinos.

$0\nu 2\beta$  decay is a very rare process ( $T_{1/2} > 10^{25}$  y) which therefore requires extremely low background experimental conditions.  $^{76}\text{Ge}$  is well suited for the calorimetric approach where source and detector are identical. The GERDA collaboration has available  $\sim 18$  kg of enriched detectors from the previous  $0\nu 2\beta$  experiments HdM and IGEX. In contrast to these the GERDA setup relies on a different concept of background suppression: operating the bare diodes in 1Ar with a large water buffer around, all located at the underground laboratory LNGS. Only screened high purity material after screening is used.

The setup will be completed and the measurements start in 2009. This work is supported by the BMBF(05CD5VT1).

HK 29.2 Tu 14:30 H-ZO 70  
**Status des COBRA-Experimentes** — ●TOBIAS KÖTTIG für die COBRA-Kollaboration — Lehrstuhl für Experimentelle Physik IV, TU Dortmund, D-44221

Das COBRA Experiment sucht nach neutrinolosen Doppel-Beta ( $0\nu\beta\beta$ ) Zerfällen in Cd, Zn und Te Isotopen. Hierfür werden CdZnTe Halbleiterdetektoren eingesetzt. Der Nachweis des  $0\nu\beta\beta$  Zerfalls würde nicht nur die Bestimmung der absoluten Neutrinomasse ermöglichen, sondern auch Aufschluss über die Natur des Neutrinos als Majorana- oder Dirac-Teilchens geben.

Da für  $0\nu\beta\beta$  Zerfälle Halbwertszeiten jenseits von  $10^{25}$  Jahren erwartet werden, ist ein extrem niedriger Untergrund nötig. Der aktuelle Stand des hierfür optimierten, am italienischen Untergrundlabor LNGS befindlichen experimentellen Aufbaus sowie die verwendeten CdZnTe Detektoren werden erläutert.

Aktuelle Grenzen auf Halbwertszeiten von verschiedenen Zerfällen werden präsentiert und ein Ausblick auf geplante Verbesserungen des experimentellen Aufbaus wird gegeben.

HK 29.3 Tu 14:45 H-ZO 70  
**Untergrundreduktion für das COBRA-Experiment** — ●KATHRIN SCHREINER für die COBRA-Kollaboration — Lehrstuhl für experimentelle Physik IV, TU Dortmund, D-44221

Das COBRA-Experiment sucht mit Hilfe von CdZnTe Detektoren nach extrem seltenen neutrinolosen Doppel-Beta Zerfällen ( $0\nu\beta\beta$ ). Der von anderen Zerfällen erzeugte Untergrund, z.B. durch kosmische Strahlung, Neutronen, HF-Störungen, sowie Produkten aus natürlichen radioaktiven Zerfallsketten, muss daher möglichst gering gehalten werden.

Die industriell gefertigten Detektoren haben eine pigmenthaltige Passivierung, welche durch  $\alpha$ -,  $\beta$ - und  $\gamma$ -Zerfälle zusätzlichen Untergrund erzeugt. Um diesen zu reduzieren, wurde die Passivierung durch zwei verschiedene pigmentfreie Passivierungen ersetzt.

Die Untergrundbeiträge dieser verschiedenen Passivierungen werden verglichen und die ersten Ergebnisse vorgestellt. Ausserdem werden Ergebnisse zur weiteren Reduktion des Untergrundniveaus im LNGS gezeigt, z.B. die Reduzierung von Radon als zusätzliche Untergrundquelle durch eine im Sommer 2008 dort angebrachte Stickstoffspülung.

HK 29.4 Tu 15:00 H-ZO 70  
**Modelling the Tritium Source of KATRIN** — ●WOLFGANG KAEFER for the KATRIN-Collaboration — Forschungszentrum Karlsruhe GmbH, Institut für Kernphysik

The objective of the Karlsruhe TRItium Neutrino experiment KATRIN is the determination of the mass of the neutrino with a sensitivity of 200 meV by investigating the kinematics of the electrons from Tritium  $\beta$  decay. It is currently under construction at Forschungszentrum Karlsruhe.

A key component of the KATRIN experiment is the Windowless

Gaseous Tritium Source (WGTS), in which Tritium decays with an activity of  $10^{11}$  Bq. A precise understanding of the properties of the WGTS is mandatory for the neutrino mass determination. In particular the gas dynamics is crucial since the measured energy spectrum is influenced by inelastic scattering of the decay electrons with the Tritium molecules as well as Doppler broadening of the electron energy. Therefore parameters of the WGTS such as purity, temperature, density and velocity distributions of the Tritium gas and the magnetic field strength inside the WGTS have to be modelled in detail.

This talk gives an overview over the simulation and modelling program package currently in development which allows to study the influence of the WGTS parameters on the measured electron energy spectrum.

Supported by the BMBF with project number 05A08VK2 and by the DFG in SFB TR 27.

HK 29.5 Tu 15:15 H-ZO 70  
**A large air coil system and precision magnetic monitoring at the KATRIN main spectrometer** — ●JAN REICH for the KATRIN-Collaboration — Universität Karlsruhe (TH), Institut für Experimentelle Kernphysik

The aim of the Karlsruhe TRItium Neutrino experiment KATRIN is the determination of the absolute mass of the electron antineutrino with a sensitivity of 0.2 eV. The experiment will scan the endpoint region of the tritium beta decay spectrum with a spectrometer based on the MAC-E filter principle (Magnetic Adiabatic Collimation with an Electrostatic filter).

The magnetic field of the latter, especially in the analysing plane, has to fulfill certain criteria. The field gradually decreases over a length of 12 meters by a factor of 20000. Thus, in the analysing plane, the magnetic field is very low and the earth's magnetic field contributes a non-negligible part to it. By this influence the magnetic fluxtube is distorted. The axial symmetry and homogeneity of the B-field is crucial to avoid background and achieve a high energy resolution.

For these reasons an external air coil system for compensating the earth's magnetic field as well as a low field correction coil system for fine tuning will be installed around the KATRIN main spectrometer in addition to a magnetic monitoring system.

Supported by the BMBF under contract 05A08VK2 and the DFG under SFB Transregio 27.

HK 29.6 Tu 15:30 H-ZO 70  
**Installation des Double Chooz-Myonenvetos** — ●MARKUS RÖHLING für die Double Chooz-Kollaboration — Kepler-Zentrum, Universität Tübingen, Deutschland

Ziel des Double Chooz-Experimentes ist es den Neutrinomischungswinkel  $\Theta_{13}$  weiter einzugrenzen. Für diese Messung ist eine genaue Kenntnis des myoninduzierten Untergrundes unerlässlich. Aus diesem Grund wird das Double Chooz-Experiment ein aktives Myonenveto besitzen. In diesem Vortrag soll kurz die Installation des Myonenvetos des fernen Double Chooz-Detektors erläutert werden, die im Frühjahr 2009 stattfindet.

HK 29.7 Tu 15:45 H-ZO 70  
**KATRIN Vorspektrometer Status und Messungen** — ●FLORIAN FRÄNKLE für die KATRIN-Kollaboration — Universität Karlsruhe (TH), Institut für Experimentelle Kernphysik

Das Karlsruhe TRItium Neutrino Experiment (KATRIN) verfolgt das Ziel der direkten Messung der Elektronantineutrinomasse aus der Kinematik des Tritium- $\beta$ -Zerfalls mit einer bisher unerreichten Sensitivität von  $0.2 \text{ eV}/c^2$ . Der Messaufbau setzt sich zusammen aus einer fensterlosen gasförmigen molekularen Tritiumquelle mit anschließender differentiell bzw. kryogen gepumpter Elektronen-Transportstrecke, einem elektrostatischen Tandemspektrometersystem, welches aus Vor- und Hauptspektrometer besteht, zur Analyse der Elektronenenergien und einer Detektoreinheit zum Nachweis der Zerfallselektronen. Die erforderliche Energieauflösung des Hauptspektrometers ist  $0.93 \text{ eV}$  bei  $18.6 \text{ keV}$  Elektronenenergie. Das Erreichen einer Sensitivität von  $0.2 \text{ eV}/c^2$  auf die Neutrinomasse erfordert unter anderem ein sehr niedriges Untergrundniveau ( $<10 \text{ mHz}$ ). In dem Vortrag werden der Status und aktuelle Ergebnisse der Messungen am KATRIN Vorspektrometer vorgestellt.

---

Dieses Projekt wird teilweise vom BMBF unter dem Kennzeichen 05A08VK2 und der DFG im Sonderforschungsbereich Transregio 27/TPA1 gefördert.